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« Si guanyo i faig una crida a tota 
l’esquerra també la faria a SDP»
ALEXANDRE ROSSELL candidat a encapçalar el PS

Funcionari de 56 anys d’Escaldes-
Engordany va començar a militar 
al PS el 2003. Disputa amb el primer 
secretari del partit, Pere López, la 
possibilitat d’encapçalar la candi-
datura a les eleccions generals. Les 
seves consignes són donar més veu 
als militants i ancorar el partit més 
a l’esquerra, doncs considera que el 
centre no és un calador de vots per 
als socialdemòcrates. El procés de 
primàries s’acaba aquesta nit amb 
un debat entre els dos candidats. 
Des del darrer congrés forma part 
del comitè directiu.

–Per què el salt de l’anonimat a voler 

ser candidat?

–En les altres primàries els candi-
dats alternatius es van tirar enrere. 
Aquest cop les primàries són ober-
tes, i vaig pensar que era necessari 
dos candidats per provocar un de-
bat. Si s’hagués presentat algú més 
m’hagués retirat.

–Debat es pot traduir en què no es-

tà d’acord amb algunes propostes 

de López? 33 Rossell en un carreró d’Escaldes a prop del comú, ahir.

JOAN RAMON BAIGES

ESCALDES-ENGORDANY

@jrbaiges

–No s’ha de veure com un enfronta-
ment. Crec que el partit ha de fer un 
gir a l’esquerra perquè al 2011 es va 
veure que el centre i la dreta s’hi van 
ajuntar per treure Jaume Bartumeu 
del Govern. No tindria sentit anar a 
buscar als conservadors perquè ja es-
tan completament alineats. Això ho 
pot fer també el Pere.

–On situaria ara el partit?

–Després de l’escissió està una mica 
més a l’esquerra que abans. La gent 
més conservadora ha marxat.

–No creu que Andorra és ideològica-

ment de dretes?

–Andorra és una societat conserva-
dora però no immobilista. El 2001 es 
va crear el PS i quan va presentar la 
proposta d’IRPF el van titllar pràcti-
cament de leninista. Ara l’ha fet un 
govern conservador. El 2009, quan 
vam guanyar les eleccions, el pro-
grama incorporava una prestació 
d’atur. La gent pensava que era do-
nar diners als ganduls, i avui en dia 
tothom veu que és necessària. La si-
tuació d’Andorra està canviant.

–Cap a on?

–No és la de fa 10-20 anys quan tot-
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hom vivia molt bé. Hi ha 900 famíli-
es que van a Càritas, gent que no té 
feina. Aquesta visió idíl·lica s’ha aca-
bat i ha canviat la mentalitat.

–Per tant lliga la política d’esquerra 

amb accions socials?

–Si ens hem de definir pensat no-
més en guanyar les eleccions seria 
oportunisme. Hi ha una base soci-
al a Andorra perquè algun dia l’es-

querra guanyi. El problema que té 
el PS per tenir una credibilitat d’es-
querres és la història del partit, 
perquè els partits socialistes nor-
malment neixen de lluites obreres, 
primer amb un sindicat. Nosaltres 
naixem directament s’uns partits 
que s’uneixen i es defineixen soci-
aldemòcrates. Gent sense pedigrí. 
D’altra banda vam governar amb 
un executiu bloquejat durant dos 
anys, i allà vam perdre molta cre-
dibilitat però no tot va ser culpa 
nostra.

–L’IRPF no sembla gaire popular, 

fins i tot hi ha una candidatura que 

neix contra aquest impost...

–És una llista conservadora.

–Sí, per combatre un partit també 

conservador.

–El cap de Govern, Toni Martí, s’ha 
vist obligat a fer l’IRPF per les pres-
sions de fora, sinó no podria signar 
cap Conveni de no Doble Imposició 
(CDI) i no deixaran venir inversió es-
trangera. Però hi ha sectors més ca-
ciquils que encara es pensen que An-
dorra és una illa on es pot fer el que 
es vulgui dins del context internaci-
onal. Això s’ha acabat.

–Andorra és rica, però com es repar-

teix?

–Molt malament. Això ho va dir 
Michel Camdessus quan va venir 
fa 10 anys, i no és precisament cap 
trotskista. El que passa que abans, 
quan les coses anaven bé, encara que 
a tu t’arribessin les engrunes ja ana-
va bé. Ara els sous són baixos i la llui-
ta entre salaris i preus és evident. 
Com a funcionari ho he notat mol-
tíssim.

–Però si sempre es queixen.

–Quan vaig entrar de funcionari fa 
27 anys la gent se’n reia de mi per-
què eren sous més baixos que a l’em-
presa privada. Ara em tenen enve-
ja, perquè tinc un salari fix i el sou 
s’ha mantingut mentre els altres 
han baixat. Els sous a Andorra són 

«El partit ha de fer un 
gir a l’esquerra perquè 
al 2011 es va veure 
que el centre i la dreta 
s’hi van ajuntar per 
treure Bartumeu»

«Hi ha una base social 
a Andorra perquè 
algun dia l’esquerra 
governi, i això 
passa per guanyar 
credibilitat»

de subsistència. La baixada del nivell 
de vida ha sigut brutal.

–5.000 persones han marxat.

–A més tothom que tenim fills d’al-
guna forma tenim la idea que hau-
ran de fotre al camp. Els joves no es 
plantegen quedar-se. Aquella Andor-
ra on tothom tenia feina s’ha acabat.

–Proposa defensar al militant de ba-

se, i parla de menysteniment.

–Em refereixo als militants de base 
de tots els partits. M’imagino què ha 
de ser militar a DA. Ho podem imagi-
nar. I del partit que faci Nomen ja no 
cal ni dir-ho. Normalment els partits 
tenen tendència a menystenir una 
mica les aportacions dels militants 
de base, i moltes vegades tenen una 
visió de les coses més clares dels que 
estan amunt de tot.

–Potser viuen una altra realitat?

–Els polítics sí que viuen en una al-
tra realitat. Diré una cosa molt im-
popular: si al meu partit pugéssim 
tenir dues persones a sou canviari-
en molt les coses. Tot és amateur, i 
es nota. Imagino que la gent critica-
ria que algú visqui del partit. És difí-
cil treballar només amb el volunta-
riat de la gent.

–Un treballador privat pot fer polí-

tica?

–Amb la llei només ho poden fer qui 
té un negoci o els funcionaris, per-
què segons la llei durant una legis-
latura podem fer política. Però una, 
i ara mateix el David Rios té un pro-
blema. Al Consell General no he vist 
mai un cambrer ni una dependenta 
de comerç. Ens diuen que som el par-
tit dels funcionaris. Jo puc fer aques-

tes primàries perquè si guanyo sé 
que tindré una excedència de quatre 
anys. A l’empresa privada t’ho has 
de pensar, perquè potser després et 
trobes sense feina.

–¿Quina Andorra dibuixa?

–Manen 15 famílies i dos bancs. Ja es-
tà. No és cap secret d’estat.

–¿SDP també està a l’esquerra?

–Una cosa és el partit i una altra la 
persona que el porta. Si guanyo i 
faig una crida a tota l’esquerra tam-
bé la faria a SDP. Ha estat una ruptu-
ra traumàtica i queden moltes feri-
des, que són personals. És un proble-
ma de rancors personals. Per a mi tot 
és SDP, no només Bartumeu. La gent 
del carrer no entén res. N’hi ha que 
ni sap que Bartumeu ja no hi és al PS.

–¿A quina esquerra donaríeu la mà?

–SDP, Els Verds, AD800, Podem. Jo 
ho faria amb SDP. S’hauria de veu-
re. Això que ha fet Josep Roig a Sant 
Julià de Lòria de crear una alternati-
va sense saber res dels socialdemò-
crates no és normal, és personal. Es-
tic convençut que molts militants 
d’SDP voldrien estar junts amb no-
saltres. Ho sé.

–Si imaginem un escenari amb un 

Consell amb DA desgastat, seria 

possible una aliança?

–Si suméssim amb SDP seria inevi-
table. Com explicaria Bartumeu un 
pacte amb els altres?

–I amb DA si entrés el PLA?

–No. DA pactarà amb els liberals. No-
saltres parlem d’ajuntar l’esquerra 
sobretot per fer un programa que se-
rà incompatible amb DA. H


